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PROTOKÓŁ  Nr XXVIII/2013 
XXVIII sesji Rady Gminy Ryjewo z dnia 6 września 2013 roku. 

 
Sesja odbyła się w Gminnym Ośrodku Kultury w Ryjewie. 
Sesję rozpoczęto o godzinie 15 oo – zakończono o godzinie 17 30.    

 
XXVIII sesję Rady Gminy otworzył i przewodniczył jej Pan Kazimierz Zima- 
Przewodniczący Rady Gminy. 
 
Lista obecności radnych stanowi załącznik Nr 1 do protokołu. 
Lista obecności sołtysów stanowi załącznik Nr 2 do protokołu. 
Lista obecności  zaproszonych gości stanowi załącznik Nr 3 do protokołu. 
 
Przewodniczący  Rady Gminy stwierdził prawomocność obrad XXVIII sesji.  
Na stan  15 radnych w sesji uczestniczy 13  radnych. 
Nieobecny: radna Marianna Mastalerz 
                   radny Bogdan Barcik 
    
                    
W sesji ponadto uczestniczyli: 
 
1. Pan Józef Gutowski                    - Wójt Gminy 
2. Pan Sławomir Słupczyński         - Zastępca Wójta 
3. Pani Małgorzata Kubic               - Sekretarz Gminy 
4. Pani  Małgorzata Zdunek            - Skarbnik Gminy 
5. Pani Dorota Czerkies                  - Inspektor ds. obsługi Rady Gminy 
6. Pan Adam Mączyński                 - Kierownik GOPS w Ryjewie 
7. Pani Małgorzat Sejka                  - Dyrektor Szkoły Podstawowej w Straszewie 
8. Pani Krystyna Łapacz                 - Radna Rady Powiatu Kwidzyńskiego 

9. Pan Andrzej Zwolak                   - Radny Rady Powiatu Kwidzyńskiego 
10. Pan Leszek Czarnobaj                 - Senator RP 

 
Ad.2  Ustalenie i zatwierdzenie porządku obrad. 
 
Przewodniczący Rady Gminy poinformował Radnych, iż wraz z zaproszeniami otrzymali 
porządek obrad. W związku z powyższym Przewodniczący Rady wystąpił do Radnych z 
pytaniem czy mają uwagi do przedstawionego porządku obrad. Radni nie wnieśli uwag wobec 
czego przystąpiono do głosowania. W głosowaniu jednogłośnie (za-13, przeciw-0, 
wstrzymało się -0) przyjęto porządek obrad w brzmieniu: 
 
1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności sesji. 
2. Ustalenie i przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej XXVII Sesji Rady Gminy Ryjewo. 
4. Przedstawienie informacji o przebiegu wykonania budżetu gminy za I półrocze 2013 

roku.  
5. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność kierownika gminnej 

jednostki organizacyjnej (Dyrektora Szkoły Podstawowej w Straszewie). 
6. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie (w drodze kolejnych 

umów dzierżawy) nieruchomości niezabudowanych stanowiących mienie komunalne na 
okres 3 lat. 
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7. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości 
niezabudowanych  położonych w miejscowości Straszewo, Jarzębina oraz Benowo  
stanowiących  własność Gminy Ryjewo. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie  nieruchomości zabudowanej 
położonej w miejscowości Straszewo,  stanowiącej  własność Gminy Ryjewo. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie odpłatnego nabycia od Państwa Anny i Tomasza Kiliszek  
przez Gminę Ryjewo do zasobu nieruchomości gruntowych położonych  w miejscowości 
Straszewo. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie odpłatnego nabycia od Pani Anny  Kiliszek  przez Gminę 
Ryjewo do zasobu nieruchomości gruntowej   położonej  w miejscowości Straszewo. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXIII/150/12 Rady Gminy Ryjewo z 
dnia 28 grudnia 2012 roku w sprawie uchwalenia budżetu gminy na rok 2013.  

12. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXIII/149/12 Rady Gminy Ryjewo z 
dnia 28 grudnia 2012 roku w sprawie przyjęcia Wieloletniej prognozy Finansowej Gminy 
Ryjewo na lata 2013-2024. 

13. Informacja Wójta z działalności w okresie między sesjami. 
14. Wystąpienie Senatora RP Leszka Czarnobaja.  
15. Interpelacje i zapytania radnych. 
16. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych. 
17. Wolne wnioski i informacje. 
18. Zakończenie obrad. 
 
 
Ad. 3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej XXVII  Sesji Rady Gminy Ryjewo. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Pan Kazimierz Zima poinformował, że protokół z XXVII sesji 
z dnia 26 czerwca 2013 r. wyłożony był  do wglądu w Urzędzie Gminy w Ryjewie oraz 
opublikowany w Biuletynie Informacji Publicznej. Przewodniczący Rady zapytał czy są 
uwagi do protokołu. Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania.  Rada Gminy Ryjewo 
przyjęła jednogłośnie (za-13, przeciw- 0, wstrzymało się -0)  protokół  z  XXVII  sesji z dnia 
26 czerwca 2013 roku. 
 
Ad.4. Przedstawienie informacji o przebiegu wykonania budżetu gminy za I półrocze 
2013 roku.  
 
Pan Józef Gutowski: W  I półroczu 2013 roku  wykonanie budżetu przebiegało w 
następujący sposób. Dochody Gminy  zaplanowane w kwocie   18.610.263,30 zł wykonano w 
wysokości  10.288.859,87 zł,  co stanowi 55,3 %. Dochody uzyskano z tytułu: 

− Dochodów własnych ( z podatków i majątku gminy)       1.894.757,87zł 
− Udziałów w podatkach stanow. dochody Budż. Państwa    696.121,88zł 
− Dotacji celowych                                                               2.247.011,30zł 
− Subwencji ogólnych                                                          4.992.526,00zł 
− Środków na dofinansowanie zadań własnych gminy   
     pozyskanych z innych źródeł                                               458.442,82zł   

Głównym źródłem dochodów gminy w I półroczu 2013 roku były subwencje ogólne 
stanowiące  48,52% udziału w uzyskanych dochodach gminy, kolejnym dotacje celowe, 
których udział w dochodach gminy wynosił 21,84 % oraz dochody własne gminy 18,41 %. 
Subwencje oraz dotacje celowe wpływały na konto gminy w sposób terminowy, zgodnie z 
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przyjętym planem.  Plan dochodów własnych  wykonano w wysokości 44,0 %, uzyskując 
środki na kwotę 1.894.757,87 zł, stanowiące 18,42% udziału w dochodach gminy. Najwyższe 
dochody w ramach dochodów własnych uzyskano z następujących źródeł: 

− z  podatku od nieruchomości na kwotę 654.218,70 zł, co stanowi 6,4% udziału w 
dochodach gminy,  

− z podatku rolnego na kwotę  492.772,84 zł,  stanowiącą 4,8%  udziału w dochodach 
gminy, 

− z dochodów z tytułu dostarczania wody w wysokości 230.266,74 zł, co stanowi 2,24% 
udziału w dochodach gminy, 

− z dochodów z tytułu usług kanalizacyjnych w wysokości 195.573,01 zł, co stanowi  1,90% 
udziału w dochodach gminy.   

 
Bardzo niskie wykonanie planu tj. poniżej 40%  uzyskano z dochodów z majątku gminy, 
podatku od spadków i darowizn i  opłaty targowej.  Stan zaległości w podatkach lokalnych  na 
30.06.2013 roku  przedstawia się następująco: 
− w podatku od nieruchomości  436.915,85 
− w podatku  rolnym  6.933,87    
− w podatku od środków transportowych  3.361,80 
 

Wydatki Gminy  zaplanowane w kwocie 17.671.781,30 zł wykonano w wysokości   
9.160.462,71 zł,  tj. w  51,84%. Na  wydatki bieżące wydatkowano kwotę  9.039.981,67 zł  tj. 
52,7 %  planu, a na wydatki majątkowe 120.481,04 zł tj. 22,8% planu. W ramach wydatków 
bieżących środki przeznaczono na finansowanie działalności 5 jednostek budżetowych gminy 
w tym:                                                                    

− Szkoły Podstawowej w Ryjewie na kwotę 1.844.665,76 zł, 
− Szkoły Podstawowej w Straszewie  na kwotę  578.213,78 zł, 
− Gimnazjum w Ryjewie na kwotę   771.226,51 zł, 
− Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Ryjewie na kwotę  2.321.491,65 zł. 
− Urzędu Gminy w Ryjewie na kwotę  1.119.208,07 zł. 
 

Przekazano dotacje: 

− celowe na realizację zadań zleconych gminy jednostkom spoza sektora finansów 
publicznych w wysokości  72.400,00 zł, 

− podmiotowe dla samorządowych instytucji kultury na kwotę  250.520,00 zł,  
− podmiotową dla niepublicznego przedszkola „ Maluszek „ w Ryjewie  na kwotę  

258.119,03 zł. 
Razem dotacje udzielone z budżetu gminy  wynoszą 581.039,03 zł,  co stanowi 6,4 % 
wydatków bieżących gminy. Na pomoc finansową na rzecz innych jednostek samorządu 
terytorialnego przekazano kwotę  19.657,00 zł. Ponadto ponoszono wszystkie inne wydatki  
określone w ustawie o samorządzie gminnym, jako wydatki własne gminy. Przychody Gminy   
uzyskane  z tytułu wolnych środków powstałych na koniec 2012 roku wyniosły  356.866,42 
zł.  Rozchody Gminy zaplanowano w wysokości  938.482,00 zł, wykonano w  70,5 % tj. w 
kwocie  642.277,00 zł. Rozchody dotyczą spłat zaciągniętych  pożyczek i kredytów  zgodnie 
z umowami zawartymi z bankami. Wynik Finansowy Gminy  na 30.06.2013 roku występuje 
nadwyżka budżetowa  Gminy w wysokości  842.986,58zł. Zadłużenie gminy z tytułu 
zaciągniętych pożyczek i kredytów wynosi  7.372.891,00zł. Wszystkie zobowiązania gminy 
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dotyczące zaciągniętych kredytów spłacane są zgodnie z zawartymi umowami. Gmina 
posiada należności wymagalne na kwotę  1.392.527,16 zł. Należności te powstały z dostaw 
usług dla ludności z tytułu dostarczania wody i odprowadzania ścieków w wysokości  
115.505,17 zł , wypłat  zaliczek i funduszu alimentacyjnego  642.799,59 zł, oraz zaległości w 
podatkach i opłatach oraz pozostałych dochodach gminy na kwotę  634.222,40 zł. Gmina nie 
posiada zobowiązań wymagalnych na dzień 30.06.2013r. 

Przewodniczący Rady: Wykonanie budżetu omawiały wszystkie komisje.  Jednym z 
poruszanych podczas nas problemów było nieściągalność opłat z tytułu podatków. Temat ten 
zawsze nas nurtuje. Wiemy, że trudno jest rozmawiać o wykonaniu budżetu za I półrocze z 
uwagi na to, że nie wszystkie prace zostały już wykonane, ale otrzymaliśmy zapewnienie 
zarówno od Pani Skarbnik Jak i Wójta, że nie powinno być żadnych większych problemów 
przy wykonaniu budżetu za cały rok.  
  
Informacja stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  
 
Ad.5. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność kierownika 
gminnej jednostki organizacyjnej (Dyrektora Szkoły Podstawowej w Straszewie). 
 
Projekt uchwały odczytała Pan Józef Gutowski - Wójt Gminy Ryjewo.  
 
Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 
 
W głosowaniu udział wzięło  13  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie (za – 13 , przeciw – 0, 
wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XXVIII/180/13 z dnia 6 września 
2013 roku w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność kierownika gminnej jednostki 
organizacyjnej (Dyrektora Szkoły Podstawowej w Straszewie). Uchwała stanowi załącznik Nr 
5 do protokołu. 
 
Ad.6. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie (w drodze 
kolejnych umów dzierżawy) nieruchomości niezabudowanych stanowiących mienie 
komunalne na okres 3 lat. 
 
Projekt uchwały odczytała Pan Józef Gutowski - Wójt Gminy Ryjewo.  
 
Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 
 
W głosowaniu udział wzięło  13  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie (za – 13 , przeciw – 0, 
wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XXVIII/181/13 z dnia 6 września 
2013 roku w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie (w drodze kolejnych umów 
dzierżawy) nieruchomości niezabudowanych stanowiących mienie komunalne na okres 3 lat. 
Uchwała stanowi załącznik Nr 6 do protokołu. 
 
Ad.7. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości 
niezabudowanych  położonych w miejscowości Straszewo, Jarzębina oraz Benowo  
stanowiących  własność Gminy Ryjewo. 
 
Projekt uchwały odczytała Pan Józef Gutowski - Wójt Gminy Ryjewo.  
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Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 
 
W głosowaniu udział wzięło  13  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie (za – 13 , przeciw – 0, 
wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XXVIII/182/13 z dnia 6 września 
2013 roku w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości niezabudowanych  
położonych w miejscowości Straszewo, Jarzębina oraz Benowo  stanowiących  własność 
Gminy Ryjewo. Uchwała stanowi załącznik Nr 7 do protokołu. 
 
Ad.8. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie  nieruchomości 
zabudowanej położonej w miejscowości Straszewo,  stanowiącej  własność Gminy 
Ryjewo. 
 
Projekt uchwały odczytała Pan Józef Gutowski - Wójt Gminy Ryjewo.  
 
Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 
 
W głosowaniu udział wzięło  13  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie (za – 13 , przeciw – 0, 
wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XXVIII/183/13 z dnia 6 września 
2013 roku w sprawie wyrażenia zgody na zbycie  nieruchomości zabudowanej położonej w 
miejscowości Straszewo,  stanowiącej  własność Gminy Ryjewo. Uchwała stanowi załącznik 
Nr 8 do protokołu. 
 
Ad.9. Podjęcie uchwały w sprawie odpłatnego nabycia od Państwa Anny i Tomasza 
Kiliszek  przez Gminę Ryjewo do zasobu nieruchomości gruntowych położonych  w 
miejscowości Straszewo. 
 
Projekt uchwały odczytała Pan Józef Gutowski - Wójt Gminy Ryjewo.  
 
Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 
 
W głosowaniu udział wzięło  13  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie (za – 13 , przeciw – 0, 
wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XXVIII/184/13 z dnia 6 września 
2013 roku w sprawie odpłatnego nabycia od Państwa Anny i Tomasza Kiliszek  przez Gminę 
Ryjewo do zasobu nieruchomości gruntowych położonych  w miejscowości Straszewo. 
Uchwała stanowi załącznik Nr 9 do protokołu. 
 
Ad.10. Podjęcie uchwały w sprawie odpłatnego nabycia od Pani Anny  Kiliszek  przez 
Gminę Ryjewo do zasobu nieruchomości gruntowej   położonej  w miejscowości 
Straszewo. 
 
Projekt uchwały odczytała Pan Józef Gutowski - Wójt Gminy Ryjewo.  
 
Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 
 
W głosowaniu udział wzięło  13  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie (za – 13 , przeciw – 0, 
wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XXVIII/185/13 z dnia 6 września 
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2013 roku w sprawie odpłatnego nabycia od Pani Anny  Kiliszek  przez Gminę Ryjewo do 
zasobu nieruchomości gruntowej   położonej  w miejscowości Straszewo. Uchwała stanowi 
załącznik Nr 10 do protokołu. 
 
Ad.11. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXIII/150/12 Rady Gminy 
Ryjewo z dnia 28 grudnia 2012 roku w sprawie uchwalenia budżetu gminy na rok 2013.  
 
Projekt uchwały odczytała Pani Małgorzata Zdunek - Skarbnik Gminy Ryjewo. Pani Skarbnik 
wyjaśniła, iż od dnia posiedzenia komisji wpłynęły środki w kwocie 157 tyś. zł dla Gminnego 
Ośrodka Pomocy Społecznej w Ryjewie, co spowodowało wprowadzenie zmian w projekcie 
uchwały. Zmianie uległy stany końcowe w dochodach i wydatkach o tą kwotę.  
 
Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 
 
W głosowaniu udział wzięło  13  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie (za – 13 , przeciw – 0, 
wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XXVIII/186/13 z dnia 6 września 
2013 roku w sprawie zmiany Uchwały Nr XXIII/150/12 Rady Gminy Ryjewo z dnia 28 
grudnia 2012 roku w sprawie uchwalenia budżetu gminy na rok 2013. Uchwała stanowi 
załącznik Nr 11 do protokołu. 
 
Ad.12. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXIII/149/12 Rady Gminy 
Ryjewo z dnia 28 grudnia 2012 roku w sprawie przyjęcia Wieloletniej prognozy 
Finansowej Gminy Ryjewo na lata 2013-2024. 
 
Projekt uchwały odczytała Pani Małgorzata Zdunek - Skarbnik Gminy Ryjewo.  
 
Przewodniczący Rady Gminy wystąpił z pytaniem do radnych o ewentualne uwagi i pytania. 
Wobec braku uwag przystąpiono do głosowania. 
 
W głosowaniu udział wzięło  13  radnych. W  głosowaniu jednogłośnie (za – 13 , przeciw – 0, 
wstrzymało się – 0) Rada Gminy  podjęła UCHWAŁĘ  Nr XXVIII/187/13 z dnia 6 września 
2013 roku w sprawie zmiany Uchwały Nr XXIII/149/12 Rady Gminy Ryjewo z dnia 28 
grudnia 2012 roku w sprawie przyjęcia Wieloletniej prognozy Finansowej Gminy Ryjewo na 
lata 2013-2024. Uchwała stanowi załącznik Nr 12 do protokołu. 
 
Przewodniczący Rady: Zarządzam 5 minutową przerwę. 
 
 - Po przerwie – 
 
Ad.13. Informacja Wójta Gminy o działalności w okresie między sesjami. 
 
− 6.07.2013 w Kwidzynie odbyło się spotkanie kapel i zespołów ludowych , propagujące 

pieśni i tańce ludowe; 
− 8.07.2013 r. w Sadlinkach odbyło się robocze spotkanie Powiślańskiej Lokalnej Grupy 

Działania; 
− 10.07.2013 r. odbyło się spotkanie w Urzędzie Gminy w Ryjewie z przedstawicielami 

firmy Sita Pomorze. Firmie przedstawiono zarzuty dotyczące  odbioru odpadów; 
− 11.07.2013 r. w Janowie zostały złożone kwiaty w rocznice plebiscytu; 
− 12.07.2013 r. w Gdańsku został podpisany aneks dotyczący małych projektów- remontu 
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Kapliczki w Trzcianie; 
− 16.07.2013 r. odbyło się spotkanie dotyczące fotowoltaniki na terenie naszej gminy; 
− 17.07.2013r. odbyło się spotkanie zespołu interdyscyplinarnego; 
− 18.07.2013 r. został podpisany protokół z przeprowadzonej kontroli przez Wojewódzki 

Inspektorat Ochrony Środowiska a dot. oczyszczalni, wysypiska rekultywowanego; 
− 18.07.2013 r. zostało wysłane wypowiedzenie firmie wywożonej to jest ,, Sita Pomorze”                    

o rozwiązaniu umowy na wywóz nieczystości; 
− 22.07.2013r. odbyło się spotkanie z przedstawicielami firmy PUS  Kwidzyn, która 
świadczy usługi wywozowe jako wywóz zastępczy; 

− 22.07.2013r. odbyło się spotkanie z wiceministrem sprawiedliwości; 
− 23.07.2013 r. odbyło się szkolenie dotyczące ustalenia cen za wywóz odpadów, egzekucja, 

wpłat, wymogi oraz sposób zgłaszania zmian do ustawy; 
− 29.07.2013 r. w Urzędzie Marszałkowskim został podpisany aneks do kolejnych złożonych 

wniosków; 
− 31.07.2013 r. została podpisana umowa na wywóz zastępczy z firmą ,, PUS”; 
− 06.08.2013 r. w PBS Kwidzyn zostało podpisane poręczenie finansowe dla Powiślańskiej 

Lokalnej Grupy Działania; 
− 13.08.2013 r. w Urzędzie Marszałkowskim podpisano kolejny aneks o finansowanie                 

w departamencie PROW; 
− 21.08.2013 r. odbyło się walne zebranie Powiślańskiej Grupy Działania w Kwidzynie; 
− 26.08.2013 r. odbyło się spotkanie z przewoźnikiem świadczącymi usługi; 
− 28.08.2013 odbyło się wspólne posiedzenie komisji dotyczyło wykonania budżetu; 
− Komisja oświaty rozpatrywała skargę na działania Pani Dyrektor Szkoły Podstawowej                 

w Straszewie; 
− Otwarty jest już punkt selektywnej zbiórki odpadów komunalnych w każdy piątek i sobotę 

w godzinach od 10 do 18. Każdy kto chce wywieźć odpady musi okazać się dowodem 
osobistym bądź też innym dokument potwierdzający tożsamość. 
 

Ad.14. Wystąpienie Senatora RP Leszka Czarnobaja.  
 
Przewodniczący Rady: Jest obecny na dzisiejszych obradach Senator RP Pan Leszek 
Czarnobaj, którego bardzo serdecznie witamy jednocześnie mamy nadzieję, że pomoże nam 
w kilku podjętych przez Nasz samorząd działaniach.  
 

Pan Leszek Czarnobaj: Witam Państwa bardzo serdecznie. Dziękuję za to zaproszenie                     
i możliwość spotkania się z Państwem i przedstawienia tego czym zajmuje się na co dzień               
w Parlamencie.  Przyznam szczerze, że przez 20 lat pracy w samorządzie zawsze myślałem, 
że praca w Senacie wygląda inaczej. W senacie zdeklarowałem się do pracy w dwóch 
komisjach stałych Komisji Budżetu i Finansów Publicznych oraz Komisji Spraw Emigracji i 
Łączności z Polakami za Granicą. Z problematyką budżetową miałem do czynienia na 
wszystkich szczeblach samorządu. W ostatnim czasie komisja zajmowała się opłatami 
pobieranymi za transakcje wykonywane za pomocą kart kredytowych. Celem prac komisji 
jest  określenie maksymalnej stawki opłaty interchange czyli należności pobieranej przez 
bank, który wydał kartę, od agenta rozliczeniowego przy każdej transakcji dokonanej przy 
użyciu karty płatniczej. W Polsce opłaty za transakcje wykonywane kartą płatniczą należą do 
najwyższych w Europie. Poza pracami we wspomnianych komisjach zgłosiłem akces do 
Senackiego Zespołu Energii Odnawialnej, w którym pełnię funkcję wiceprzewodniczącego. 
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W tym przypadku również odwołam się do pozytywnych doświadczeń samorządowych, 
których ukoronowaniem była inicjatywa utworzenia Kwidzyńskiego Parku Przemysłowo – 
Technologicznego, z wiodącym motywem odnawialnej energii. Zespół w ostatnim czasie 
zajmował się projektem umożliwiającym zainstalowanie na dachach urządzeń 
wytwarzających energie elektryczną. Jest to bardzo ważny przyszłościowo projekt warty 
promocji.  Prace nad projektami ustaw zazwyczaj trwają długo i tak dla porównania, jak 
zapewne Państwo wiedzą, na szczeblu samorządu gminnego, czas wprowadzenia uchwały od 
przygotowania jej projektu do uchwalenia zajmuje ok. 3 tygodnie, natomiast w senacie 
zajmuje to ok. pół roku, bo jest to długi proces miedzy resortowych uzgodnień.   Poza pracą w 
Senacie dużo czasu poświęcam na prace w biurach senatorskim, których w sumie jest cztery. 
Mieszkańcy zgłaszają swoje problemy i postulaty. Dlatego zachęcam również mieszkańców 
gminy Ryjewo jak również Radnych oraz Sołtysów do tego by w problematycznych sprawach 
zgłaszali swoje postulaty. Jestem bardzo mocno zaangażowany w sprawy naszego powiatu, 
bo uważam, ze bez takiej współpracy nic się nie osiągnie. Zauważyłem, że na spotkaniach z 
mieszkańcami zawsze poruszany jest problem tak jak u Państwa związany ze złym stanem 
dróg wojewódzkich, bo wiadomo, że zawsze jest zbyt mało środków na to by wszystkie drogi 
były w dobrym stanie. Jest pomysł by wspomóc finansowo remont dróg wojewódzkich tak 
jak kiedyś wspomagało się drogi gminne tzw. schetynówkami.  

Przewodniczący Rady: Wiemy że odbyła się akcja objazdu dróg wojewódzkich na naszym 
terenie dlatego mam pytanie czy ta akcja coś przyniosła? 

Pan Leszek Czarnobaj: Stan dróg wojewódzkich na Pomorzu jest dalece niezadowalający. 
Głównym celem tej akcji było pokazanie, że nie da się jeździć tymi drogami. Województwo 
ma zbyt mało pieniędzy a wydatki są ogromne. Trzeba realnie przyjmować środki według 
potrzeb. Ma powstać projekt ustawy, który będzie wspomagał w utrzymaniu dróg 
wojewódzkich a potrzeba jest ogromna, prawie 2 mld. złotych.  Napisaliśmy sprawozdanie z 
objazdu dróg, które otrzymał Marszałek i Minister Transportu. Sprawy nadal są ustalane, ale 
po tej akcji Sejmik Województwa Pomorskiego znalazł dodatkowe  6 mln złotych. Marszałek 
zobowiązał się przygotować harmonogram potrzeb tak, aby w ciągu 10-12 lat ustalić 
kolejność remontów. 

Przewodniczący Rady: Ogromnym sukcesem na naszym tereninie jest most, który został 
otwarty w sierpniu, wiemy, że jest to również Pana zasługa, że on powstał, dlatego mamy 
prośbę aby lobbował Pan w Urzędzie Marszałkowskim w sprawie naszych dróg.  

Pan Leszek Czarnobaj: Bardzo dobrze, że Państwo reagujecie na wszystko co ma związek z 
drogami wojewódzkimi, obiecuję, ze postaram się lobbować w tej sprawie u Marszałka. 

Radny Jerzy Paradowski: Jest Pan członkiem klubu z którym ja nie sympatyzuje, ale nie 
chciałbym złośliwie. W ostatnim czasie chcieliście jako klub coś zrobić dla rolnictwa, chodzi 
o ubój rytualny, ale się wycofaliście. Rolnicy na tym terenie zajmują się hodowlą bydła i mają 
z tego tytułu bardzo duże straty.  Był również temat zwrotu dotacji przekazanej rolnikom, bo 
są źle robione dokumenty. Jest to bardzo zły rok dla rolników i jeszcze chce się im potrącać 
dopłaty.  
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Pan Leszek Czarnobaj: Rolnictwo nie jest moją domeną, ale jeśli będą takie sprawy, które 
mogę zrobić czy przekazać dalej, tak jak to, że zbyt  długo zapadają jakieś decyzje to proszę 
to zgłaszać, zawsze pomogę. Jeżeli są problemy to wraz z Ministrem Plocke przyjedziemy do 
Państwa by je wyjaśnić. Z rozmów z rolnikami wiem, że są zadowoleni z otrzymywanych 
dopłat.  

Radny Andrzej Barcik:   Moje pytanie dotyczy oświaty. Dlaczego subwencja oświatowa jest 
na tak niskim poziomie, że szkołom nie wystarcza na utrzymanie. 

Pan Leszek Czarnobaj: Wiem, że sytuacja w oświacie jest trudna. Samorządu już od 1999 
roku musza dopłacać, bo sam jako samorządowca kwidzyński borykałem się z tym 
problemem.  

Przewodniczący Rady: Dziękujemy bardzo za Pana wizytę i liczymy na wsparcie w sprawie 
dróg wojewódzkich. 

Pan Leszek Czarnobaj: Dziękuję również za zaproszenie i zachęcam Państwa i 
mieszkańców do tego by zgłaszali swoje  pytania czy wątpliwości do moich biur.   

Ad.15/16 Interpelacje i zapytania radnych/Odpowiedzi na interpelacje i zapytania 
radnych. 

Radna Barbara Wolak: Chciałabym dowiedzieć się jakie kroki poczyniono w sprawie 
zbierania azbestu. Wiem, że spisywano ile osób ma na dachach azbest. Czy mieszkańcy, 
którzy chcą mieć zdjęty azbest to powinni sami zgłaszać się do Urzędu? 

Pan Sławomir Słupczyński: Spisywane były ilości azbestu na terenie gminy. Jest to 
niezbędne do przyjęcia programu usuwania azbestu. Program ten powinien powstać do końca 
września i wtedy dopiero Gmina będzie mogła starać się o dofinansowanie całego projektu. 
Projekt ogłoszony będzie w styczniu. Po przyjęciu programu wystosujemy do mieszkańców 
informację i na podstawie tej informacji mieszkańcy będą mogli się zgłaszać do Urzędu.  Cała 
procedurę przeprowadzać będzie Urząd.  

Radna Barbara Wolak: Chciałabym również zgłosić konieczność wykonania odwodnienia 
przy ul. Zielnej, gdyż po ulewnych deszczach tworzą się ogromne kałuże. Fragment ulicy jest 
wręcz nieprzejezdny. Dodatkowo mieszkańcy ul. Podgórnej proszą o wykoszenie poboczy.  

Pan Józef Gutowski: Zgłosimy koszenie i sprawdzimy co da się zrobić przy ul. Zielnej, żeby 
taka sytuacja nie miała miejsca. 

Radny Zbigniew Reducha: Czy wiadomo już w jakiej kwocie zamknęła się budowa PSZOK 
(punktu selektywnej zbiórki odpadów) i kiedy będzie informacja o jego otwarciu? 

Pan Sławomir Słupczyński: Budowa punktu zamknęła się w kwocie ok. 120 tyś. zł. trwa 
montaż zadaszenia. Punkt jest już otwarty i czynny będzie w każdy piątek i sobotę w 
godzinach od 10 do 18. Informacje o godzinach otwarcia zamieszczona jest na stronie 
internetowej gminy jak również przekazana została Sołtysom do wywieszania na tablicach 
ogłoszeń.   
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Radny Jerzy Paradowski: W dzisiejszej prasie można było przeczytać informację o nowo 
wybranej firmie wywozowej w związku z czym mam pytanie kiedy możemy spodziewać się 
harmonogramów i czy mieszkańcy będą mieli możliwość kupna pojemników na odpady, bo 
niektórzy nadal ich nie mają. Na jakich zasadach będzie się odbywał wywóz? Czy jak ktoś nie 
ma pojemnika tylko odpady w workach to czy będą one zabierane. Kolejne pytanie dotyczy 
tego jak wygląda płatność za odpady, czy Gmina zidentyfikowała już wszystkie osoby, które 
mieszkają a nie złożyły deklaracji. Inna sprawa którą chciałem poruszyć dotyczy hałasu, który 
mnie zaniepokoił któregoś dnia.  Okazało się, że po drodze gminnej jeździł sprzęt, jakaś 
skrobaczka, która wybierała kamienie. Zapytałem Sołtysa, ale on nic na ten temat nie 
wiedział. Również chciałem zapytał, bo uzgodniony został z Panem Pałką wykaz prac 
melioracyjnych są tam wyszczególnione prace w Trzcianie, ale nadal przepust koło Państwa 
Włodarczak pod droga powiatowa jest niezrobiony. Powiat miał to zrobić a wciąż jest 
problem.  

Przewodniczący Rady: Odniosę się po części do spawy związanej z gospodarką odpadami. 
Przeszliśmy trudny okres. Były problemy z firmą SITA z którą zerwaliśmy umowę. Teraz w 
trakcie wywozu zastępczego należy przyznać, że sprawy się uspokoiły. Jesteśmy po kolejnym 
przetargu, który wygrała firma GAMINEX z Kwidzyna i wiem, że są już prowadzone prace 
związane z harmonogramem. 

Pan Sławomir Słupczyński: Do nowego przetargu przystąpiły trzy firmy z Kwidzyna. Firma 
Gaminex z ofertą w wysokości 300 tyś. zł za 15 miesięcy, Majerowicz z ofertą 410 tyś. zł i 
Przedsiębiorstwo Usług Sanitarnych z ofertą 560 tyś. zł. Jeszcze we wrześniu wywozem 
zajmuje się firma PUS, która prowadzi wywóz zastępczy. W najbliższy poniedziałek 9 
września zostanie podpisana umowa z firmą GAMINEX na odbiór odpadów. Harmonogramy 
są prawie w 100% ustalone i zostaną przez firmę dostarczone do mieszkańców. Chciałbym 
przypomnieć, że w m-cu wrześniu wywozem zajmuje się firma PUS, więc jest jeszcze trochę 
czasu na rozwiezienie harmonogramów. Chciałbym powiedzieć taką ciekawostkę dotyczącą 
różnicy kwot ofert w porównaniu do obydwu przeprowadzanych przetargów. W pierwszym 
przetargu, w maju firma GAMINEX złożyła ofertę na 450 tyś. zł teraz na 300 tyś. zł, firma 
PUS w pierwszym przetargu złożyła ofertę na 426 tyś. zł teraz na 560 tyś. Jest to dosyć 
specyficzna sprawa. Byliśmy przekonani, że kwoty będą dużo wyższe niż za pierwszym 
razem a okazało się, że firma GAMINEX dała dużo niższą ofertę niż przy pierwszym 
przetargu. Odnosząc się do sprawy rowu w Trzcianie, to z tego co wiem, na posiedzeniu 
komisji przedstawione było sprawozdanie z prac wykonanych w I półroczu. Na rok bieżący 
na zadania związane z melioracja przeznaczono 50 tys. zł i jeżeli wykonamy to co jest 
zaplanowane, to środki te zostaną wydatkowane w całości. W przypadku przepustu o którym 
Pan mówi najlepszym rozwiązaniem będzie spotkanie  na miejscu i sprawdzenie jakie prace 
trzeba wykonać by był on sprawny. Sprawa tzw. skrobaczki, tak naprawdę jest to równiarka, 
która równała drogę w Trzcianie w związku z licznymi  interwencjami mieszkańców.  
Kolejna poruszana przez Pana sprawa wpłat za odpady. W pierwszym miesiącu 
obowiązywania ustawy wpłaty wynoszą 60%, nie jest to jednak dokładne odzwierciedlenie 
wpłat z uwagi na to, że niektórzy opłacili wywóz np. za kwartał czy do końca roku.  Osoby 
które nie złożyły deklaracji otrzymały wezwania i jeżeli na te wezwania nie zareagują to 
wystawimy decyzję zastępczą.  
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Przewodniczący Rady: Jeżeli chodzi o opłaty za odpady i opóźnienia mieszkańców w 
płaceniu to należy przyznać, że wszyscy przyzwyczajeni byli do tej pory do tego, że są 
książeczki opłat bądź faktury dlatego zapewne nie każdy o tym pamiętał. 

Radny Marek Górecki: Prosiłbym o zasypanie kolein na ul. Słonecznej oraz wystosowanie 
do Zarządu Dróg Wojewódzkich pisma o konieczność ustawienia tzw. sierżantów na drodze 
do Borowego Młyna. 

Pan Sławomir Słupczyński: Zostanie zgłoszone.  

Ad.17. Wolne wnioski i informacje. 

Nie zgłoszono.  
 
Ad. 18. Zakończenie obrad. 
 
Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady zamknął obrady  XXVIII sesji 
Rady Gminy Ryjewo. 
 
Na tym protokół zakończono. 
 
                                                                                                         Przewodniczący 
                                                                                                         Rady       Gminy 
 
                                                                                                         Kazimierz Zima 


